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گروه اقتصــادی - وزیر اقتصاد 
اظهــار کرد: تمام تلاش دســتگاه های 
اقتصادی کشــور باید بر چهار محور 
متمرکز باشــد. اول ثبــات اقتصادی و 
کاهش تورم، دوم رشــد اقتصادی بالا. 
ســوم کاهش نرخ بیــکاری و چهارم 
توزیــع عادلانه درآمــد و رفع فقر این 
چهار محور اســت. کــه هرچه تلاش 
برای رفع مشــکلات اقتصادی انجام 
می شــود. بایــد در این چهــار محور 
نتیجه بخش باشــد وگرنه ابتر خواهد 
مانــد. وزیر اقتصاد با بیان این که دولت 
چهاردهم را با ۳۵ درصد تورم تحویل 
می گیریم گفت: تمام تلاش دستگاه های 
اقتصادی کشور باید بر چهار محور ثبات 
اقتصادی و کاهش تورم، رشد اقتصادی 
بالا، کاهش نرخ بیکاری و توزیع عادلانه 
درآمد و رفع فقر باشد.  عبدالناصر همتی 
در مراسم معارفه به عنوان وزیر اقتصاد 
و تکریم از وزیر اقتصاد پیشــین که با 
حضــور رئیس جمهور برگزار شــد. 
بــا تاکید بر لزوم تــلاش برای عبور از 
شــرایط اقتصادی سخت کشور اظهار 

کرد. وزارت امــور اقتصادی و دارایی 
نقش محوری در اقتصاد کشور دارد. و 
بایــد تلاش کنیم که این نقش را در کم 
کردن آلام و مشکلات اقتصادی مردم به 
کار گیریم. بسیاری می گفتند که در این 
شرایط سخت اقتصادی و ناترازی های 
بودجــه ای و بانکی که بخشــی از آنها 
به مرحله بحران رســیده اســت. چرا 
مســئولیت قبول می کنیــد. اول اینکه 
ارادت ویژه ای به آقای پزشکیان داشتم. 
و خواستم کمکشان کنم و دوم اینکه با 
توجه به یافته های علمی و تجربه حداقل 
سه دهه در مدیریت اقتصادی، لازم بود. 
تا در این شرایط سخت و برای کمک به 
مشکلات مردم، این تجارب را عرضه 
کنیم.  تمام تلاش دستگاه های اقتصادی 
کشور باید بر چهار محور متمرکز باشد. 
اول ثبات اقتصادی و کاهش تورم، دوم 
رشــد اقتصادی بالا. سوم کاهش نرخ 
بیکاری و چهارم توزیع عادلانه درآمد 
و رفع فقر این چهار محور اســت. که 
هرچه تــلاش برای رفع مشــکلات 
اقتصادی انجام می شــود. باید در این 

چهار محور نتیجه بخش باشــد وگرنه 
ابتر خواهد ماند. همتی با ابراز امیدواری 
نسبت به اینکه تلاش های تیم اقتصادی 
دولت چهاردهم به نتیجه بخشی در این 
چهار محور منتج شود، تاکید کرد: اولین 
جلسه ســتاد اقتصادی دولت با همین 
محوریت برگزار شــد و به این نتیجه 
رسیدیم که شرایط اقتصادی به وضعیت 
سخت و دشــواری رسیده و دشواری 
معیشت مردم از حد معمول خارج شده 
است و باید برای آن چاره اندیشی شود.  
وزیر اقتصاد همچنین با اشاره به دو مانع 
اصلی تحریم و شــیوه حکمرانی برای 
بهبود شــرایط اقتصادی، تصریح کرد: 
تحریم یک بحث فراتصمیمی است و 
در بخش های دیگر حاکمیت باید درباره 
آن تصمیم گیری و جمع بندی شود اما 
باید بپذیریم که شتاب توسعه و قدرت 
رقابــت اقتصادی ما با دنیــا را تحلیل 
می بــرد. ما با فرض وجــود تحریم ها 

قرار است کار کنیم و بر این اساس باید 
شیوه حکمرانی را اصلاح کنیم؛ بسیاری 
از مشکلاتی که در حوزه های مختلف 
از جملــه سیاســت های ارزی، بازار 
پول، بازار ســرمایه، تجارت خارجی 
و مشــکلات فضای کســب و کار به 
حکمرانی اقتصــادی ما باز می گردد و 
ربطی به تحریم ها ندارد و موضوعاتی 
همچــون قیمت گذاری دســتوری و 
مداخلــه دولت در بخش های مختلف 
اقتصادی به این مشکلات دامن می زند.  
کسری ۱۷ میلیارد دلاری تجارت غیر 
نفتی قطعاً ناشی از حکمرانی غلط است 
و یــا اینکه با ۳۵ درصــد تورم دولت 
چهاردهم را تحویــل می گیریم نیز از 
همین جا ناشی می شود؛ شاید گفته شود 
که قبلًا پیش از این بوده اما این رقم بسیار 
بالایی اســت چرا که ۵ سال پشت سر 
هم تورم ۴۰ درصد داشته ایم. همچنین 
رشد هزینه مصرف بخش خصوصی در 

تولید ناخالص داخلی کمتر از ۶ درصد 
بوده اما هزینه های دولت ۱۲ درصد بوده 
اســت که نشان می دهد تولید ناخالص 
داخلی به ســمت توزیع بدتر می رود. 
مهمترین دستور کار ما، مسئله ناترازی 
بودجه است که امسال اقدامات جدی 
بایــد برای توازن بودجه انجام شــود. 
ناترازی بانک ها غیرقابل تصور است، 
تــا به حال چنین حالتی را در سیســتم 
بانکی ندیده ایم و باید به صورت جدی 
باید برای آن چاره اندیشــی شود.  وزیر 
اقتصاد در عین حال تاکید کرد: شرایط 
اقتصادی سخت است اما اراده اصلاح 
هم در دولت چهاردهم وجود دارد و به 
مردم اطمینان می دهیم تمام تلاش خود 
را برای اینکه قدری از آلام و سختی های 
اقتصادی را کاهش دهیم، به کار خواهیم 
گرفت. همتی با اشاره به ۱۴ چالش مهم 
اقتصادی که در برنامه های خود احصاء 
کرده و برای رای اعتماد به مجلس ارائه 

کرده بود، اظهار کرد: امیدواریم به تدریج 
با هماهنگی در ستاد اقتصادی دولت و 
همراهی مجلس شورای اسلامی، این 
مشــکلات رفع شــود.  وی از مجلس 
شــورای اســلامی برای نقد و بررسی 
برنامه هایی که بــرای تصدی وزارت 
امور اقتصــادی و دارایــی ارائه کرده 
بود تقدیر و ابــراز امیدواری کرد که با 
همکاری دولت و مجلس مشــکلات 
اقتصــادی کاهش یابد.  همتی در پایان 
از زحمات ســید احسان خاندوزی در 
دوره تصــدی وزارت امور اقتصادی و 

دارایی تقدیر کرد.

گزارش دکتر همتی از شرایط اقتصادی کشور

اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گروه اقتصــادی - محمد رضا 
عارف، معاون اول رئیس جمهور ضمن 
انتقــاد از کیفیــت خودروهای داخلی 
و شــرایط پیش فروش خودرو افزود: 
متأســفانه کمک هایی که در دهه های 
گذشته به صنعت خودروسازی شده، 

ظلم در حق صنعت بوده است.
محمدرضا عارف در مراسم تکریم 
عباس علی آبادی وزیر سابق صمت و 
معارفه سید محمد اتابک، وزیرجدید 
صمت، با انتقاد از وضعیت خودروسازی 
افزود: در حالی که خودروهای داخلی 
ما مصرف بالایــی دارند، بحث درباره 
آزاد سازی نرخ سوخت معنایی ندارد، 
متأســفانه کمک هایی که در دهه های 
گذشــته بــه صنعت خودروســازی 
شده اســت، ظلم در حق صنعت بوده 
است، خودروسازان بارها وعده دادند 
که کیفیت خودروهــا اصلاح خواهد 
شــد اما واقعیت این است که بهبودی 
اتفاق نیفتاده اســت. معاون اول رئیس 
جمهور افزود: خودروسازان، مردم را با 
وعده ها و پیش فروش هایشان سرکار 
می گذارند، در حالی که وظیفه ما است 
که خودروی خوب داخلی یا خارجی 
را طبق ضوابط در اختیار مردم قرار داده 
و نیــاز آنها را تأمین کنیم. عارف در این 
مراسم با تشکر از مهندس عباس علی 
آبادی، وزیر صمت در دولت سیزدهم 
گفت: ایشان در هر مسئولیتی که برعهده 
داشته اند، منشأ خیر و برکت بوده اند که 
امیدواریم با ادامه فعالیت در وزارت نیرو 
نیــز تحولی جدی در حوزه های برق و 
آب کــه صنعت مــا در هر دو بخش با 

مشــکل روبروست ایجاد کنند. معاون 
اول رئیس جمهور ادامه داد: در دو روز 
گذشته، در آئین تکریم و معارفه وزرای 
جهاد کشاورزی و صمت شرکت کردم 
انتخاب این دو وزارتخانه اتفاقی نبود و 
معتقدم که آنها مهمترین وزارتخانه هایی 

هســتند که می توانند شعار سال یعنی 
»جهــش تولید با مشــارکت مردم« را 
تحقق بخشــند، آنهــا وزارتخانه های 
پیشــرو در بحث تولید ثروت هستند. 
وی گفت: »جهش تولید« یعنی »تولید 
ثروت«، اما فعالیت چهاردهه گذشــته 

مدیران ما نشــان می دهد که نه تنها در 
تولید ثروت توفیق چندانی نداشته ایم، 
بلکه در مصرف ثروت پیشتاز بوده ایم و 
این مصرف با تکیه بر منابع محدودی که 
در اختیار داشتیم صورت گرفته است، 
اما در دولت چهاردهم با نگاه به اســناد 

بالادستی و خصوصاً برنامه هفتم توسعه 
تلاش می کنیم هم تولید ثروت صورت 
گیرد و هم به شاخص های مهمی مانند 
شاخص رشد و کاهش بیکاری برسیم.

معاون اول رئیس جمهور افزود: 
البته همه این پیشرفت ها، بدون مشارکت 
مردم و تنها با نگاه دولتی رخ نخواهد داد 
و این در حالی اســت که سیاست های 
کلی اصل ۴۴، بهانه های تنگ نظرانه در 
زمینه حضور بخش خصوصی و حضور 
مردم را برداشته است. عارف ادامه داد: 
ما امروز در شــرایطی قرار داریم که در 
اسناد بالادستی و خصوصاً برنامه هفتم 
توسعه، هیچ کمبودی برای برنامه ریزی 
و پیشرفت نداریم و حتی شاید با تورم 
قانون و ســند هم روبرو هستیم اما چرا 
در سه دهه گذشته به آن تحولی که باید 
رخ می داد نرســیده ایم و چرا به جایگاه 
اول منطقه در سال ۱۴۰۴ که قرار بود در 

اختیار ایران باشد نرسیده ایم؟
وی با بیان جایگاه های نامناسب 
ایــران در شــاخص رقابــت پذیری 
جهانی، شاخص رقابت پذیری صنعتی، 
آزادسازی اقتصاد، بهبود فضای کسب 
و کار، شــاخص نوآوری جهانی و … 
گفــت: در این دولت تلاش می کنیم تا 
هرچه ســریع تر با اجرای برنامه هفتم 
توســعه که همزمان با آغــاز فعالیت 
دولــت و مجلس اســت، بــه اهداف 
مورد نظر برســیم. معــاون اول رئیس 
جمهور خطاب به وزیر صمت گفت: 
رشد متوســط صنعت در ۵ سال اخیر 
۲.۹ درصد بوده که باید به هشت و نیم 
درصد برسد، رشد متوسط سالانه معدن 
۸/۲ درصد بــوده که باید به ۱۳ درصد 
برســد، در بخش تجارت نیز ۴ درصد 

بوده که باید به ۲۳ درصد برسد.
وی همچنین خطاب به مهندس 
علی آبادی وزیرســابق صمت و وزیر 
کنونی نیرو گفت: واقعیت این اســت 
که در تابســتان با ۶ یا هفت ســاعت 
قطعی برق روبروهستیم که این مسئله 
در مجموعه های تولیدی، ضرر و زیان 
بسیاری را ایجاد می کند که نمونه اش در 
صنعت ذوب فلزات است، در حالی که 
ما توقع رشد هشت درصدی داریم اما 
صنعت ما باید در بهترین ساعات تعطیل 
شــود ودر اینجا تنهــا بحث عدم النفع 
نیست بلکه بحث ضرر مجموعه های 
تولیدی بســیار جدی است که در این 

زمینــه باید کارهای زیربنایی و اصولی 
صورت گیرد. عارف با بیان اینکه آنچه 
در وزارت صمت اتفاق افتاده اســت 
ادغــام نبوده، بلکه الحاق بوده اســت 
گفــت: از وزیر صمــت می خواهیم 
که برای ایجاد یک ســاختار چابک با 
نــگاه به بخش خصوصی برنامه ریزی 
کنند. وی خواســتار توجه بر اهمیت 
تحقیق و توســعه، پایش موانع تولید، 
رفع موانع توســعه صــادرات، بهبود 

وضعیــت بازار خودرو، گــذر از خام 
فروشــی محصولات، گذر از مونتاژ به 
نوآوری، دانش بنیان کردن صنایع، ارتقا 
رقابت پذیری صنعت و معدن، هوشمند 
ســازی صنایع و افزایــش بهره وری، 
اســتفاده از فناوری های نوین از جمله 
کوانتوم و هوش مصنوعی در صنعت، 
افزایش سهم معدن در تولید ناخالص 
ملی و عدالت صنعتی از طریق آمایش 
سرزمینی شد. معاون اول رئیس جمهور 
در ادامه خواســتار آن شــد که وزارت 
صنعت برنامه سالانه خود برای رسیدن 

به اهداف تعیین شده را ارائه کند.
وی با بیان اینکه نیمی از جمعیت 

کشــورمان را زنان تشکیل می دهند از 
وزیر صمت خواست تا در مدیریت های 
میانی و بالاتر از آن، از حضور جوانان و 
خانم ها استفاده کند. معاون اول رئیس 
جمهور ادامه داد: اگر چه راهبرد اصلی 
ما رقابت جهانی اســت اما در قدم اول 
باید حداقل در بین ۱۴ یا ۱۵ کشور منطقه 

در جایگاه خوبی قرار گیریم.
در ابتدای این جلسه، مهندس علی 
آبادی وزیر سابق صمت و وزیر جدید 

نیرو، با ارائه گزارشــی از فعالیت های 
صورت گرفته در مدت مسئولیت وی 
در این وزارتخانه خطاب به وزیرجدید 
صمت گفت: مطمئناً در این وزارتخانه 
به شــما خوش نخواهد گذشت چون 
وظیفه ســنگینی برعهده شما گذاشته 
شده است اما شــیرینی موفقیت ها به 
شــما کمک می کند که خستگی ها را 
فراموش کنید. سید محمد اتابک، وزیر 
جدید صمت نیز در این جلسه با تشکر 
از رأی مجلس به تمامی وزرای دولت 
چهاردهم گفت: با این رأی تاریخ ساز، 
یک وفاق ملی شــکل گرفــت. وزیر 
صمت با انتقــاد از قطعی برق و ضرر 
گسترده آن به حوزه های صنعت، معدن 
و تجارت گفت: امیدواریم که مهندس 
علی آبــادی که خودشــان از خانواده 
صنعــت و وزارت صمــت و فردی 
دانشمند هستند توجه ویژه ای به بهبود 
زیرساخت های تولید و خصوصاً برق 
صنایع سنگین داشته باشند. وی با بیان 
اینکه تعهد می کنم که فضای سالم و امنی 
برای تمامی کسانی که دانش و سرمایه 
اشــان را در اختیار کشــور قرار دهند 
ایجاد کنیم گفت: باید شرایطی را ایجاد 
کنیم که صنعتگران، معدنکاران و تجار 
بتوانند به ما اعتمــاد کرده و در اقتصاد 
مشارکت کنند. مهندس اتابک در ادامه 
با تاکید بر اینکه مقابله با فساد، استفاده 
از همــکاران قوی و امین و حمایت از 
کارکنان شریف و امین، رویکرد اصلی 
این وزراتخانه است گفت: برنامه ای که 
قصــد اجرای آن را داریم در ۹ راهبرد و 
۷۶ برنامه عملیاتی، طراحی شده که از 
برنامه پیشرفت هفتم کشور اقتباس شده 

و تلاش می کنیم که آن را محقق کنیم.

عارف در جلسه معارفه وزیر صمت ؛

خودروسازان مردم را با پیش فروش  
سرکار می گذارند!

معاون اول رئیس جمهو خودروسازان، مردم را با وعده ها و پیش فروش هایشان سرکار می گذارند، در حالی که وظیفه 
ما است که خودروی خوب داخلی یا خارجی را طبق ضوابط در اختیار مردم قرار بدهیم.

عضو کمیسیون عمران مجلس  :

بانک مرکزی آیین نامه اعطای وام جدید 
ساخت مسکن را ابلاغ کند

گروه اقتصادی - عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: بانک مرکزی 
نامه اعطای وام جدید ۸۰۰ میلیون ساخت مسکن شهری را ابلاغ کند.

حبیب قاســمی، عضو کمیسیون عمران مجلس درباره دلایل تأخیر در 
ابلاغ آئین نامه اعطای وام جدید مسکن شهری و افزایش سقف تسهیلات 
مســکن و پیامدهای آن برای صنعت ساختمان گفت: به این عملکرد بانک 
مرکزی انتقاد شــدیدی وارد داریم، این موضوع ناشــی از عدم تعهد بانک 

مرکزی به اجرای مصوبات مسکن است.
قاســمی با اشاره به مصوبات شــورای عالی شهرسازی و معماری در 
خصوص افزایش سقف تسهیلات مسکن، گفت: با وجود تصویب افزایش 
ســقف تسهیلات ساخت مسکن شهری به ۸۰۰ میلیون تومان و ابلاغ آن به 
بانک مرکزی، متأسفانه تاکنون شاهد پرداخت این تسهیلات با سقف جدید 
به متقاضیان نیســتیم. این تأخیر طولانی مدت در پرداخت تسهیلات، امید 
 مردم به خانه دار شــدن را کاهش داده و باعث رکود در صنعت ســاختمان 

شده است.
وی با بیان اینکه فصل ساخت و ساز در بسیاری از مناطق کشور محدود 
به چند ماه از ســال اســت، افزود: تأخیر در ابلاغ آئین نامه اعطای وام جدید 
مســکن شهری و افزایش سقف تسهیلات مسکن در حالی رخ می دهد که 
فصل ساخت و ساز در بسیاری از مناطق کشور رو به پایان است. این موضوع 
باعث می شــود که بســیاری از مردم نتوانند از این تسهیلات استفاده کنند و 

پروژه های ساختمانی آنها با تأخیر مواجه شود.
عضو کمیسیون عمران مجلس با اشاره به افزایش هزینه های ساخت و 
ساز گفت: با توجه به افزایش قیمت مصالح ساختمانی و هزینه های ساخت، 
افزایش ســقف تسهیلات مســکن به ۸۰۰ میلیون تومان ضروری بود. اما 
متأســفانه بانک مرکزی تاکنون و بعد از گذشت دو ماه آئین نامه آن را برای 

اجرا به بانک های عامل ابلاغ نکرده است.
قاسمی با تاکید بر ضرورت پیگیری جدی این موضوع از سوی مجلس، 
اظهــار کرد: ما نمایندگان مجلس به عنوان صدای مردم، پیگیر این موضوع 
خواهیم بود و تا زمان حل مشکل پرداخت تسهیلات ساخت مسکن شهری 
و ابــلاغ آئین نامه آن، با ســقف جدید، از تلاش خود دســت بر نخواهیم 
داشــت. همچنین، در کمیسیون عمران مجلس نیز این موضوع را پیگیری 

خواهیم کرد.
وی در ادامه گفت: بانک مرکزی باید به عنوان متولی نظام بانکی کشور، 
نظارت بیشتری بر عملکرد بانک ها داشته باشد و آنها را به اجرای مصوبات 

قانونی ملزم کند.
قاســمی با اشاره به اهمیت صنعت ساختمان در ایجاد اشتغال و رونق 
اقتصادی، گفت: رکود در صنعت ســاختمان بــه معنای افزایش بیکاری و 
کاهش تولید ناخالص داخلی است. بنابراین، رفع مشکل پرداخت تسهیلات 
ساخت مسکن، نه تنها به نفع مردم است، بلکه به نفع اقتصاد کشور نیز خواهد 
بود. وی گفت: ما امیدواریم با پیگیری های مستمر مجلس و همکاری دولت، 
شــاهد حل مشــکل ابلاغ آئین نامه اعطای وام مســکن شهری و پرداخت 

تسهیلات مسکن و افزایش سقف آن باشیم.

گروه اقتصادی  -  متاســفانه آمار های  
شاخص فقر بیش از هر چیز سمت و سوی 

سیاسی دارد.
جالب اســت که چه این آمار ها دقیق 
باشــد و چه نباشــد هیچ کدام از مسئولین 
نمی تواننــد ادعا کنند که هم اکنون وضعیت 
رفاهی خانوار ها مطلوب است. مقیاس های 
ســنجش رفاه، تورم و بیکاری در اســتان ها 
بــا محدودیت های زیادی رو به رو اســت. 
شاخص های بهتری که می توان بر اساس آن 
وضعیت فاکتور را سنجید دقیقا نرخ اشتغال 
و بیکاری اســت. در یکی دو دهه گذشــته 
دولت ها گفتند بیکاری یعنی این که کســی 
حتی یک ساعت در هفته کار نداشته و این را 
شاخص بیکاری قرار دادند در حالی که این، 

یک سخن غیرمنطقی است.
اخیــرا نموداری از نرخ فقر در ســال 
۱۴۰۲ منتشر شده است. بر اساس این نمودار 
شاخص فقر کل کشور، ۴۹.۱ درصد بوده و 

استان های یزد با ۵۷.۴، کرمانشاه با نرخ ۵۷.۲ 
و کردستان با نرخ ۵۷ بالاترین نرخ فقر کشور 
را دارند. نرخ فقر که ترکیبی از بیکاری و تورم 
اســت در استان های تهران و سمنان پایین تر 
از سایر شهر ها ارزیابی شده و استان هایی از 
جمله سیستان و بلوچستان و خوزستان هم 
جزو اســتان هایی با فقر پایین تر از شاخص 
کل کشور در نظر گرفته شده اند.   با توجه به 
این اعداد و ارقام پرسش هایی مطرح است از 
جمله این که آیا شاخص فقر شاخصی مهم 
در رشــد و توسعه کشور است و چرا برخی 
استان ها وضعیت بهتر یا بدتری دارند؟ فرارو 
در گفتگو با دکتر حسین راغفر، اقتصاددان و 
عضو هیئت علمی دانشگاه الزهرا، به بررسی 

این موضوعات پرداخته است:
 شاخص فقر در ایران عدد دقیقی 

نیست
حسین راغفر گفت: »متاسفانه آمار های 
شاخص فقر بیش از هر چیز سمت و سوی 

سیاســی دارد. در دوران ریاست جمهوری 
کارتر در آمریکا برای این که رقبا را تضعیف 
کنند، نشان دادند که در دوره قبل، چه اتفاقاتی 
افتاده و این شــاخص فقر را مطرح کردند که 
جمع شاخص بیکاری و شاخص تورم است.

 اما درباره آمار های شاخص فقر در زمان 
حال و در کشور ما، متاسفانه حقیقت این است 
که نمی توانیم بگوییم آمار های رســمی این 
شاخص، از کیفیت لازم برخوردار نیستند و 
اگر قرار باشد این شاخص منبع سیاستگذاری 
قرار گیرد، چنــدان قابل اتکا نخواهد بود یا 
راهنمای خوبی برای سیاستگذاری نیست. 
بهتر اســت به هر یک از این موارد یعنی نرخ 
بیکاری و نرخ تورم به تفکیک پرداخته شود.

ضمن این کــه، آمار های نــرخ تورم 

و نــرخ بیکاری در کشــور ما چندان دقیق و 
منطقی نیســتند؛ بنابراین معتقدم نمی توانیم 
خیلی روی این آمار ها متمرکز شویم. درباره 
تفکیک اســتانی آمار های شاخص فقر نیز 
شائبه های زیادی وجود دارد. درواقع کیفیت 
داده هایی که از اســتان به دســت آمده را نیز 
نمی توانیم دقیق بدانیم.«  وی افزود: »متاسفانه 
در آمار های اســتانی بسیاری از نمونه گیری 
هــا، از دقت، کیفیت و اعتبار لازم برخوردار 
نیستند یا قابلیت تعمیم به کل استان را ندارند؛ 
بنابراین در مجمــوع نمی توانم بگویم این 
شــاخص، شــاخص معناداری برای اندازه 
گیری رفاه خانواده ها محســوب می شود. 
یا این که می توانــد میانگین کیفیت رفاهی 

خانوار ها را تعیین کند.

 با اعتقاد من برای ارزیابی های اینچنینی 
باید از روش های دیگری اســتفاده شود که 
دقیق تر باشــد. البته نمی تــوان گفت که این 
شاخص هیچ معنایی ندارد یا هیچ اطلاعاتی 
به مــا نمی دهد. اما به لحــاظ دقت و وجه 
سیاســی باید توجه کرد که دچار خطا نشد. 
به اعتقاد من برای ارزیابی رفاه خانوار ها باید 
از شاخص های بهتری اســتفاده کرد. نکته 
قابل توجه این اســت که، چون ما می توانیم 
از شاخص های بهتری برای این کار استفاده 
کنیم، ضرورتا شــاخص فقر چندان معنادار 
نیست. با همه این ها، شاخص مذکور نشان 
می دهــد در جامعه ما فقر زیــاد و بیکاری 

گسترده است.«
در کشــور مــا نرخ اشــتغال و 

بیکاری اهمیت بیشتری دارد
این اقتصــاددان در ادامه گفت: »جالب 
اســت که چه این آمار ها دقیق باشــد و چه 
نباشد هیچ کدام از مسئولین نمی توانند ادعا 
کنند که هم اکنون وضعیت رفاهی خانوار ها 
مطلوب اســت. مقیاس های سنجش رفاه، 
تورم و بیکاری در استان ها با محدودیت های 
زیادی رو به رو اســت. شاخص های بهتری 
که می توان بر اســاس آن وضعیت فاکتور را 
سنجید دقیقا نرخ اشتغال و بیکاری است. در 
یکی دو دهه گذشته دولت ها گفتند بیکاری 
یعنی این که کسی حتی یک ساعت در هفته 
کار نداشــته و این را شاخص بیکاری قرار 
دادنــد در حالی که به اعتقــاد من، این، یک 
سخن غیرمنطقی است چرا که تاثیر و اهمیت 
بیکاری روی زندگی مردم یا کیفیت زندگی 

آن ها معنا پیدا می کند.
 یک شــخص اگر بهترین شغل دنیا را 
هم داشــته باشد، اما هفته ای یک ساعت کار 

کند نمی تواند شاخص مناسبی برای کیفیت 
زندگی باشد؛ بنابراین مسئله اشتغال و حتی 
چگونگی تعیین شاخص اشتغال بسیار مهم 
است و وقتی ما در تعریف همین مولفه ساده 
مشــکل داشته باشیم چگونه قرار است نرخ 

فقر را محاسبه کنیم؟«
 وی افزود: »اشــتغال یک پدیده چند 
وجهی است که شامل ویژگی های متفاوتی 
از جملــه هویــت افراد می شــود. مثلا این 
مهم اســت که بدانیم افــراد، هویت خود را 
از شغلشــان می گیرند و بخشی از احساس 
زندگــی با کیفیت همراه بــا عزت نفس، از 
همین جا می آید؛ بنابراین اصلا اشــتغال را 
از همان ابتدا باید به نحو دیگری محاســبه و 
بررسی کرد. نه به معنای یک ساعت در هفته 
یا با نازل ترین تعریف. متغیر های اشــتغال و 
بیــکاری برای اقتصاددان هــا حائز اهمیت 
بســیاری است و به همین دلیل هم می گویم 

نمی شود این طور ارزیابی شود.«

در گفتگو با حسین راغفر اقتصاددان بررسی شد:

پشت و روی شاخص فقر

گروه اقتصادی - عضو کمیسیون 
انرژی اتــاق بازرگانی گفــت: باید با 
توسعه میادین و خطوط انتقال گاز برای 
خودمان یک امنیت بزرگ استراتژیک بر 

اساس امنیت گازی ایجاد کنیم.
آرش نجفی دربــاره پروژه های 
گازی قطر و تاثیر آن بر آینده صادرات 
گاز ایران اظهار داشــت: اوضاع کنونی 
گاز در ایران نتیجه اقدامتی است که در 
دولت نهم و دهــم مواجه با آن مواجه 
شــدیم، زمانی که میادین مشترک بین 
ایران و قطر کشــف و بستر یک رقابت 
بســیار جدی بین ما و قطر فراهم شد، 
با اینکــه ما جلوتر بودیــم و از لحاظ 
مطالعاتــی با شــرکت های بین المللی 
قرارداد داشتیم اما متاسفانه دولت وقت 
همــه این اقدامات راکنار گذاشــت و 
درواقع پــروژه پارس جنوبی را به قطر 
واگذار کرد. باتوجه به اینکه شیب میدان 
مشــترک به سمت قطر است پر واضح 
است که تا می تواند تلاش خواهد کرد 

با جذب سرمایه گذار از میادین برداشت 
کند در واقع ســهم ما را نیز برمی دارد. 
بنابراین باتوجه به اینکه قطر مشــکل 
تحریم ندارد هوشمندانه تلاش می کند 
جذب ســرمایه گذار و مشتری داشته و 
میادین را توســعه می دهد و درواقع از 
سرمایه بین نسلی بخوبی استفاده می کند 
تا روزی که شدت و حدت مصرف گاز 
در دنیا کم شــد این کشور بهره برداری 
لازم را بــه عنوان ســرمایه از گاز انجام 
داده و سمت و سوی اقتصاد کشورش 
را تغییر می دهد.  عضو کمیسیون انرژی 
اتــاق بازرگانی تصریح کرد: ما یکی از 
غنی ترین میادیــن گازی دنیا را داریم، 
حتمــا باید تلاش بکنیــم که به عرصه 
بازارهــای بین المللــی برگردیم، اما 
تاکنون یکی از اشــتباهات بزرگی که 
کردیم ایــن بود که خط انتقال صلح را 
پیگیری نکردیم که به مرحله اجرا برسد 
و اهمال کاری ما باعث شــد امروز بازار 
پاکستان مشتریان بیشتری پیدا کند، به 

طــوری که علیرغم اینکه ما تعهداتمان 
را ایفا کردیم کشــور هند و پاکستان به 
تعهدات خود عمل نکردند تا خط انتقال 
صلح اجرا شود و ما جزء عرضه کنندگان 
گاز به بازار شرق آسیا باشیم. این نشان 
می دهــد علاوه بر کوتاهــی خودمان 
عــده ای نیز تمایل ندارند ما خط انتقال 
صلح را به مرحلــه اجرا و بهره برداری 
برسانیم و قطعا ذینفع این فرایند کشور 
روسیه است.  روسیه نمی خواهد که ما 
یــک نقش بزرگ، موثر و حیاتی رو در 
بــازار گاز دنیا ایفــا کنیم و در حالی که 
این کشــور گاز را از کشورهای آسیای 
میانه به افغانســتان و پاکســتان منتقل 
کرده اســت. همه اینها مبین این است 
که ما هرچه زودتر بایستی به دیپلماسی 
بین المللی در جهــان برگردیم هرچه 
زودتر در بازارهای جهانی ایفای نقش 
کنیم، از همسایگان توقع ایفای تعهدات 
را داشته باشــیم، یک ساختار حقوقی 
بســیار قــوی در وزارت نفت باید این 

موضوعــات را مطالبه کنیم مانند زمان 
مرحــوم مصدق که حق و حقوق نفت 
را به ملت بازگرداند، ما اکنون باید حق 
ایران را از مناسبات بین المللی بگیریم و 
در این مسیر قطعاً باید به بازار گاز جهانی 
برگردیم، قطعا باید میادین مان را توسعه 
دهیم، باید دیپلماسی بین المللی وسیعی 
را  ایجــاد بکنیم، از همــه دنیا دعوت 
به همــکاری کنیم، از میادین حســن 
بهره برداری و اســتفاده را داشته باشیم. 
حتما باید استراتژی پرمصرفی گاز را رو 
کاهش دهیم،  باید یکی از اولویت های 
دولت چهاردهم کاهش مصرف گاز و 
برنامه ریزی برای صرفه جویی و اصلاح 
الگوهای مصرف باشد. نجفی با اشاره 
به فرمایش مقام معظم رهبری در سال 
۸۸ در زمینه لزوم اصلاح الگوی مصرف 
تاکید کرد: ما با بدمصرفی و عدم اصلاح 
الگوی مصرف بــه مرحله  بکارگیری 
کلمه "استفاده نکنید" و "صرفه جویی 
و قناعت" رســیده ایم، حال آنکه اگر 

الگوی مصرف و ســاختار آن اصلاح 
می شــد براحتی امروز می توانستیم در 
اوج رفاه و مزیت های اقتصادی باشیم 
بدون اینکه برق و گاز کشور قطع شود. 
ما در دولت نهم و دهم و متعاقبا از ســر 
اجبــار در دولت یازدهــم، دوازدهم و 
سیزدهم تاکنون مجبور به پراخت پول 
هنگفتی به نام هدفمندی یارانه ها بدون 
هیچگونه مهندسی و برنامه ریزی شدیم 
و نتوانســتیم اصلاح الگوی مصرف را 
انجام دهیم. عضو کمیسیون انرژی اتاق 
بازرگانی گفت: در فرایند بازار گاز ابتدا 
بایــد پرمصرفی خودمان را کنترل کنیم 

در عین حال خط انتقال گاز به ترکیه تا 
اروپا و از آن سو به پاکستان، هند و حتی 
چین را اجرا کنیــم، این اقدام می تواند 
یک سوپاپ اطمینان استراتژیک باشد 
کــه در بازار جهانی جای پای محکمی 
داشته باشیم، همان کاری که روسیه کرد. 
این کشور به راحتی با داشتن خط انتقال 
گاز اروپا فرایندهای اقتصادی جهان را 
به نفع خود برای ایجاد امنیت استراتژیک 
خریــداری می کند ما هم بایســتی با 
توسعه میادین و خطوط انتقال گاز برای 
خودمان یک امنیت بزرگ استراتژیک بر 

اساس امنیت گازی ایجاد کنیم.

صادرات گاز امنیت استراتژیک را به کشور بازمی گرداند
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 مــا امروز در شــرایطی قــرار داریم که در اســناد 
بالادســتی و خصوصاً برنامه هفتم توســعه، هیچ 
کمبودی بــرای برنامه ریزی و پیشــرفت نداریم و 
حتی شــاید با تورم قانون و سند هم روبرو هستیم 
اما چرا در ســه دهه گذشــته به آن تحولی که باید رخ 
می داد نرسیده ایم و چرا به جایگاه اول منطقه در سال 
۱۴۰۴ که قرار بود در اختیار ایران باشــد نرسیده ایم؟


